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معاون مســکن بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گفت: طبیعتاً هر مقدار از 
تعداد واحدها کاسته شود، مردم حس راحتی بیشتری در خانه های خود 

دارند و یک طبقه سازی متناسب با فرهنگ مردم کشور ما است.
حمید رضا سهرابی معاون مسکن بنیاد مسکن انقلاب اسلامی درباره طرح دولت برای 
ساخت خانه های یک طبقه و ویلایی گفت: هر طرحی یک سری معایب و یک سری 
مزایایی دارد. نمی شود برای تمام شهرها یک نسخه واحد می پیچد.سهرابی خاطر نشان 
کرد: البته وزارت راه و شهرسازی هم طرح ساخت خانه های یک طبقه و حیاط دار را برای 

شهرهای بزرگ و کلان شهرها نپیچیده است. این طرح در شهرهایی که امکان پذیر 
باشد اجرایی خواهد شد، یعنی در شهرهایی که زمین موجود باشد و زیربنا وجود نداشته 
باشد.معاون مسکن بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ادامه داد: ولی در خیلی از شهرها مثل 
استان های شمالی، کردستان، کرمانشاه، گلستان و … محدودیت زمین فروان است و 
امکان زیر 3 الی 4 طبقه ساختن وجود ندارد.سهرابی با بیان اینکه یک طبقه سازی متناسب 
با فرهنگ مردم کشور ما است توضیح داد: چون شهرهای کوچک با اولویت شهرهای 
زیر 25 هزار نفر در حیطه کاری ما است از نظر فرهنگی و اجتماعی ساخت منازل یک 

طبقه و حیاط دار به دیدگاه مردم نزدیک تر است.معاون مسکن بنیاد مسکن ضمن تاکید 
بر اینکه در شهرهای بزرگ که با محدودیت زمین مواجه هستند اجرای طرح یک طبقه 
سازی امکان پذیر نیست اضافه کرد: در شهرهایی که با محدودیت زمین مواجه نیستیم 
می توانیم به راحتی این طرح را عملیاتی کنیم.سهرابی درباره سایر مزیت های طرح یک 
طبقه سازی گفت: یکی از مزیت های یک طبقه سازی منازل مسکونی افزایش سرعت در 
به اتمام رسیدن پروژه است. از سوی دیگر هزینه مشاعات مثل پارکینگ، آسانسور، راهرو و 
… را ندارد. مزیت دیگر اینکه سطح زیر بنایی که در آپارتمان ها برای این مشاعات صرف 

می شود حدود 30 تا 35 متر است ولی با ساخت خانه های یک طبقه همان 80 الی 85 متر 
زیربنا برای ساخت خانه صرف می شود.معاون مسکن بنیاد مسکن ادامه داد: از سوی دیگر 
دستگاه های خدمات رسان برای هزینه های زیر ساخت مثل جاده سازی و آب و برق و گاز 
را باید فراهم کنند.سهرابی در پاسخ به این سوال که این طرح ها مثل پروژه مسکن ناتمام 
نخواهد ماند؟ ادامه داد: قطعاً این پروژه ها همانند مسکن مهر نخواهد بود و چون با هزینه 
اشخاص ساخته می شود قطعاً ناتمام نخواهد ماند.معاون مسکن بنیاد مسکن توضیح داد: 
ولی نگرانی ما از این است که دستگاه های خدمات رسان نتوانند امکانات زیر ساختی مثل 
آب و برق و گاز را فراهم کنند. وگرنه این طرح می تواند سرعت ساخت مسکن را بالا ببرد.
وی درباره میزان کاهش یافتن اثرات سو اجتماعی و فرهنگی متراکم سازی مسکن گفت: 
طبیعتاً هر مقدار از تعداد واحدها کاسته شود، مردم حس راحتی بیشتری در خانه های خود 

دارند و اگر خانه های یک طبقه باشد دقیقاً منطبق با فرهنگ ماست.

مشکلپروژههایناتماممسکنبایکطبقهسازیحلمیشود
معاونمسکنبنیادمسکنانقلاباسلامی:

وزیر صمت گفت: مدت ها بود درباره اســناد زیرساختی برای 
توســعه تجارت ایران و ازبکستان صحبت می شد اما مسائل 
مربوط به آن متوقف بود، اما با همکاری دو طرف، اســناد تقریباً 
آماده است و روز آینده در حضور رئیس جمهور دو کشور امضاء 

خواهد شد.
دیروز »لذیذ قدرت اف« وزیر سرمایه گذاری، صنعت و تجارت ازبکستان، به ایران 
آمد و در تهران با عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران در وزارت 

صمت دیدار و گفت  وگو کرد.
در پایان این مراسم، عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص 
نتایج اجلاس کمیسیون های مشترک همکاری های اقتصادی ایران و ازبکستان 
اظهار داشت: مدت ها بود که در خصوص اسناد زیرساختی برای توسعه تجارت 
دو کشور ایران و ازبکستان صحبت می شد اما مسائل مربوط به آن متوقف بود 
که خوشبختانه با همکاری ما و همچنین ازبکستانی ها، اسناد تقریباً آماده است و 

امیدوار یم فردا در حضور رئیس جمهور دو کشور امضاء شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: یک پیوست اقلام نیز وجود دارد، امیدوار 
هستیم در روزها و ماه های آینده این پیوست نیز آماده شود که می تواند مبنایی را 

برای توسعه تجارت دو کشور فراهم سازد.
وی بیان داشت: همچنین یک زمینه جدید برای همکاری در حوزه برق و انرژی 
فراهم است که در انتظار بازدید طرف ازبکستانی از صنایع مربوط به آن هستیم 
زیرا در این زمینه پتانسیل های بسیار خوبی برای همکاری وجود دارد و امیدواریم 

این پتانسیل ها فعال شود.
وی با تأکید بر فراهم سازی زیرساخت ها برای توسعه تجارت بین کشور، گفت: 
برای رسیدن به تراز تجاری مطلوب، اقداماتی انجام شده و تأکید ما فراهم سازی 
زیرساخت هایی از جمله زیرساخت های لجستیکی است، همچنین در زمینه مالی 
نیز باید شرایط تسهیل و قواعد مشخصی برای تجار و بازرگانان در این خصوص 
فراهم شــود و قواعد زیرساختی لازم در این بخش و همچنین گمرک فراهم 
شود تا دو کشور بتوانند فعالیت های تجاری مناسب تری را با یکدیگر داشته باشند 
و قطعاً  تسریع در فراهم سازی این زیرساخت ها می تواند به امر تجارت بین دو 

کشور کمک کند.
علی آبادی در خصوص تجارت ترجیحی بین دو کشور بیان داشت:  اصل اسنادی 
که قرار است به امضاء برسد در اینباره است اما فهرستی از اقلامی که در خصوص 
تجارت ترجیحی بین دو کشور مورد توجه است، تهیه شده که قرار است دو کشور 
در زمینه آن به یک توافق برسند، بنابراین مذاکراتی در این خصوص در حال انجام 

است و طی روزها و هفته های آینده این موضوع نهایی می  شود.
وزیر سرمایه گذاری ازبکستان: سند همکاری  ایران و ازبکستان 

در حوزه حمل و نقل و ترانزیت فردا امضاء می شود
در ادامه »لذیذ قدرت اف« وزیر سرمایه گذاری، صنعت و تجارت ازبکستان بیان 
داشت:  در کمیسیون مشترک دو کشور که چندی پیش در ازبکستان برگزار شد، 
توافقات بسیار خوبی بین دو کشور حاصل شد که یکی از مهمترین توافقات، تهیه 

نقشه راه برای رسیدن به تجارت یک میلیارد دلاری بین دو کشور است.
وی اظهار داشت: در واقع رؤسای جمهور دو کشور بر شاخص هایی تأکید کردند 
و فکر می کنیم مکانیزمی در حال طراحی است که بتوانیم طی یکی دو سال آینده 

حجم تبادلات تجاری بین دو کشور را به میزان قابل توجهی افزایش دهیم.
وزیر ســرمایه گذاری، صنعت و تجارت ازبکســتان بیان داشت: موضوع دوم 
همکاری ها بین ایران و ازبکستان، به موضوع حمل و نقل و ترانزیت بازمی گردد 
و فردا ســند همکاری هایی در حوزه حمل و نقل و ترانزیت امضاء می شود که 
این ســند به ما اجازه می دهد به صورت فصلی هر مــاه کارگروهی در حوزه 
زیرساخت های حمل و نقلی برگزار کنیم که این کارگروه بتواند روند اجرایی سازی 

این موافقت نامه را چک کند.
قدرت اف بیان داشت: مسأله بعدی همکاری های ما و ایران در زمینه مسائل 
صنعتی، پتروشیمی، داروسازی و تجهیزات پزشکی است زیرا ما از فناوری های 
پیشــرفته ایرانی اطلاع داریم و موجب افتخار ما است که پذیرای شرکت های 

ایرانی باشیم و توافقات بسیاری هم در این موضوعات انجام شده است.
وی بیان داشــت:  در مجمــوع تعمیق روابط با جمهوری اســلامی ایران از 
اولویت های ما است و دولت ازبکستان هر کاری را انجام می دهد تا شرایط برای 

توسعه روابط با ایران مهیا شود.

معاون وزیــر کار با بیان اینکه طرح کالابرگ الکترونیک عموم 
جامعه کارگری را هم دربرمی گیرد تاکید کرد: دولت درصدد است 

تا به معیشت طبقات پایین نگاه ویژه تری داشته باشد.
طرح کالابرگ الکترونیک که در سال گذشته به شکل آزمایشی در چهار استان 
هرمزگان، قزوین، گیلان و مرکزی کلید خورد، اکنون به عنوان یک طرح ملی 
در 31 استان کشور به اجرا درآمده است. از 13 خرداد ماه امسال به دنبال تاکید 
رئیس جمهور و به منظور تأمین سبد غذایی خانوارهای کم درآمد و کمک به 
مهار تورم و ثبات بازار مرحله جدید طرح ملی کالابرگ برای دهک های اول تا 
سوم و با اولویت خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان 
بهزیستی به اجرا درآمده و خانوارهایی که جزو دهک یک تا سه هستند و یارانه 
400 هزار تومانی دریافت می کنند، در صورتی که 70 درصد مبلغ یارانه خود که 
320 هزار تومان می شود را صرف خرید کالاهای اساسی پیش بینی شده در این 
طرح کنند 20 درصد معادل 80 هزار تومان به یارانه معیشتی آنها افزوده می شود.
امکان برداشت نقدی اعتبار 80 هزار تومانی در حال حاضر وجود ندارد و تنها 
می تواند صرف خرید کالابرگ شود اما 400 هزار تومان یارانه واریزی علاوه بر 

خرید کالابرگ، قابل برداشت نقدی هم هست.
در این طرح 11 قلم کالای اساسی شامل برنج ایرانی، گوشت منجمد گوساله، 
حبوبات، شیر کم چرب، پنیر، ماست پگاه،  مرغ، تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی 

و قند و شکر جهت عرضه به خانوارها پیش بینی شده است.
در همین راستا علی حسین رعیتی فرد - معاون روابط کار وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی جامعه کارگری را مشمول طرح کالابرگ الکترونیک دانست و 
با اشاره به افزایش 20 درصد مبلغ یارانه در مرحله جدید طرح کالابرگ، گفت: 
افزایش یارانه برای ســه دهک اول در راستای تقویت معیشت کارگران است.

چند روز گذشته خبر ویژه ای اعلام شد مبنی بر اینکه برای دهک های پایین تا 
سه دهک اول 20 درصد یارانه افزایش پیدا می کند که عموماً جامعه کارگری 

را هم دربرمی گیرد.
وی گفــت: افزایــش 20 درصدی یارانه در صورتی اســت که از طریق آن 
کالابرگ خریداری شود و 20 درصد به یارانه افراد تحت پوشش افزوده می شود.
به گفته معــاون وزیر کار افزایش یارانه محرومان برای پر کردن فاصله مزد 
و ســبد معیشت بوده و این افزایش کمک خوبی است و دولت تلاش می کند 
در راســتای کاهش فاصله بین مزد و معیشت، به معیشت طبقات پایین  نگاه 

ویژه تری داشته باشد.
در حال حاضر هشــت فروشگاه زنجیره ای افق کوروش، رفاه، دیلی مارکت، 
جانبــو، گندم و هفت، وال مارکت و هایپرمی به این طرح ملی پیوســته  و به 
وزارت کار متصل شــده اند و امکان خرید از تمام شعب این فروشگاه ها برای 

مردم فراهم شده است.
استفاده از کالابرگ الکترونیکی اختیاری است و خانوارها می توانند یک ماه 
زودتر از واریز یارانه از اعتبار خود استفاده و از هر فروشگاه یا سوپرمارکتی، کالای 
مورد نظر خود را از لیست 11 قلم کالای اساسی پیش گفته با هر عنوان و برندی 

انتخاب و خریداری کنند.
از 13 خرداد ماه تاکنون که مرحله جدیــد کالابرگ به اجرا درآمده 20 هزار 
فروشگاه دیگر به این طرح پیوسته اند. آنطور که معاون رفاه وزیر تعاون،کار و 
رفاه اجتماعی گفته در حال حاضر تعداد فروشگاه ها در کل کشور از مرز 70 هزار 
فروشگاه گذشته است و در همه این فروشگاه ها بارکدخوان نصب و آموزش های 

لازم جهت اجرای طرح کالابرگ الکترونیک ارائه شده است.
در روزهای اخیر هیات وزیران واریز منابع یارانه کمک معیشــتی به حساب 
شرکت خدمات فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان )فارا( و مجری پروژه کالابرگ 
الکترونیک را به تصویب رساند و وزارت رفاه مکلف شد ماهانه نتایج حاصل از 
هزینه کرد مبالغ یارانه کمک معیشتی طرح را که توسط سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها برای خرید مشمولین از طریق کالا برگ الکترونیک به حساب مذکور 
واریز شده به همراه اطلاعات هویتی مشمولین طرح و جزییات واریز و خرید آنان 

را به صورت مکتوب به سازمان هدفمندسازی یارانه ها ارسال کند.
اجرای طرح کالابرگ الکترونیک تکلیف قانونی و مصوبه مجلس است و دولت 
بارها اعلام کرده بنا ندارد یارانه نقدی را حذف کند، لذا مردم و خانوارها مختارند 
که کالابرگ الکترونیکی یا یارانه نقدی را انتخاب کنند و خرید خود را به شکل 

اعتباری انجام دهند.

 اسناد  توسعه تجارت ایران و ازبکستان 
برای اجرا آماده شد

 طرح کالابرگ 
شامل حال کارگران هم می شود

همزمان با افزایش تقاضای سفر؛
 بوئینگ 737 هواپیمایی کاسپین

 بعد از 5 سال زمینگیری، عملیاتی شد
همزمان با افزایش تقاضای سفر، یک فروند بوئینگ 737 پس از نزدیک به پنج سال 
زمین گیری با تامین موتور و قطعات، پس از انجام تمام تست های زمینی و پروازی 

مجددا در رده عملیاتی قرار گرفت تا در مسیرهای داخلی و بین المللی فعال شود.
هواپیمایی کاسپین خبر داد: در آستانه فصل تابستان و افزایش تقاضای سفر یک فروند بوئینگ 737 با 
کد ثبتی EP-CAQ پس از نزدیک به پنج سال زمین گیری با تامین موتور و قطعات، پس از انجام تمام 
تست های زمینی و پروازی طبق استانداردهای لازم، مجددا در رده عملیاتی قرار گرفت تا در مسیرهای 
داخلی و بین المللی فعال شود.این هواپیما ضمن به پایان رساندن چک های سنگین در سطح کارخانه سازنده 
و بازرسی های دوره ای با تلاش شبانه روزی متخصصین شرکت صنایع هواپیمایی ایران )صها(، متخصصین 
و مهندسین شرکت هواپیمایی کاسپین، پس از انجام تمام تست های زمینی و پروازی طبق استانداردهای 
لازم، مجددا در رده عملیاتی قرار گرفت تا در مسیرهای داخلی و بین المللی فعال شود.با فعالیت مجدد و تامین 
قطعات این هواپیما در راستای افزایش ظرفیت پروازهای روزانه و خدمات رسانی بیشتر به مردم روزانه تا 
1200 صندلی به ظرفیت های صندلی قابل ارائه در مسیرهای پروازی هواپیمایی کاسپین افزوده می شود.هم 
اکنون آشیانه این شرکت هواپیمایی با بهره گیری از متخصصان و مهندسان توانمند ایرانی، ضمن استقلال 
در انجام تمام چک های دوره ای براساس استانداردهای بین المللی توانایی تعمیرات و چک انواع مختلفی از 

هواپیماها از جمله بویینگ 737 و مکدانل داگلاس 80 را دارد.

مبارزه با ملخ های بومی در سطح 81 هزار هکتار
مدیرکل دفتر مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات کشور با بیان اینکه 
تاکنون در سطحی بالغ بر 81 هزار هکتار با ملخ بومی مبارزه شده است گفت که بیشتر 

این ملخ ها از نژاد ملخ مراکشی هستند.
سعید معین با بیان اینکه در حال حاضر ملخ صحرایی در کشور وجود ندارد، گفت: سال گذشته و امسال ملخ 
صحرایی وارد کشور نشد و گزارشی از حمله این آفت به باغات و مزارع نداشتیم.وی ادامه داد: تنها ملخ های 
موجود در کشور ملخ های بومی از جمله ملخ مراکشی است. جمعیت ملخ های بومی در سال هایی که بارندگی 
در سه ماه اول سال مناسب است یعنی مقدار بارش در دامنه  کوه ها قابل توجه است و امسال نیز چنین بوده، 
زیاد می شود و وقتی جمعیت آنها افزایش یافت از دامنه کوه ها وارد باغات و مزارع می شوند.مدیرکل دفتر 
مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات افزود: پیش بینی  می کنیم سطح مبارزه با ملخ های 
بومی امسال به سطحی بالغ بر 200 تا 250 هزار هکتار برسد که از این میزان حدود 70 درصد مبارزه با 
ملخ مراکشی است.وی تصریح کرد: ملخ های مراکشی بومی هستند و در داخل کشور زاد و ولد می کنند.به 
گفته این مقام مسئول در سازمان حفظ نباتات امسال در مناطق مختلفی  از جمله خراسان رضوی، خراسان 
شمالی، مازندران، گیلان، قزوین، زنجان، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، کردستان، بخش هایی از 
کرمانشاه، تهران، سمنان و اصفهان مبارزه انجام شده و در حال انجام است.مدیرکل دفتر مبارزه با آفات 
عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات در ادامه گفت: دریاچه پریشان در استان فارس خشک شده  و یکی 
از بسترهای زاد و ولد ملخ مراکشی در یکی دوسال اخیر شده است.معین با بیان اینکه امسال با ملخ بومی در 
سطحی بالغ بر 81 هزار هکتار مبارزه صورت گرفته است، گفت: فقط 40 هزار هکتار از این مبارزه در بستر 
دریاچه پریشان و حومه آن و مبارزه با ملخ مراکشی بوده است. همچنین برای اینکه این ملخ ها به گندم های 

منطقه خسارت وارد نکنند اواخر اسفند سال گذشته مبارزه با آنها انجام شد و هفته پیش به اتمام رسید.

اهواز –تهران؛ مسیری بدون بلیت پرواز!
در ماه های اخیر موضوع بلیت هواپیما و نرخ پروازها از جمله بحث هایی بوده که علی 
رغم کش و قوس های فراوان به نظر می رسد راه به جایی نبرده است و در این میان 

فقط مردم از آن متضرر شده اند.
با اعلام سازمان هواپیمایی کشوری مبنی  بر افزایش 29 درصدی قیمت بلیت، به نظر می رسید شرایط 
برای خرید بلیت و ثبات قیمت پروازها اندکی بهتر شود اما مخالفت شرکت های هواپیمایی برای افزایش 
بیشــتر قیمت و گران  فروشی ها در این زمینه باعث شد تا بســیاری از این ایرلاین ها از سوی سازمان 
هواپیمایی کشور اخطار گفته و یا حتی تعلیق شوند.در این زمینه براساس اطلاعیه ای که از سوی سازمان 
هواپیمایی کشور صادر شد، در راستای حمایت از حقوق مسافر و رعایت دستورالعمل ها و قوانین صنعت 
هوانوردی و همچنین تاکید و دستور وزیر راه و شهرسازی مبنی  بر ممنوعیت فروش چارتری بلیت در 
مســیرهای هوایی پر ترافیک از مبداء و به مقصد تهران - مشهد- تبریز – اصفهان - شیراز- اهواز- 
بندرعباس و نیز تخلف گران فروشی برخی از شرکت های هواپیمایی، اقداماتی از جمله لغو مجوز 10 شرکت 
هواپیمایی در برخی از مسیرها اجرایی شد.همچنین در حوزه برخورد با تخلفات مربوط به دفاتر و سایت های 
فروش بلیت هوایی، پروانه فعالیت دفاتر دارای مجوز فروش الکترونیکی از این سازمان در چندین مورد 
تعلیق و در صورتی که دارای مجوز از این سازمان نبوده به مراجع صلاحیت دار به منظور برخورد با این دفاتر 
و سایت ها جهت انسداد معرفی شدند اما در همه این اقدامات در حالی انجام شده که در شرایط فعلی در 
مسیرهای پروازی پرتقاضا مثل مسیر اهواز – تهران و بالعکس بلیت برای خرید وجود ندارد.البته سازمان 
هواپیمایی کشوری اعلام کرده که برای حل این مساله و به دنبال لغو مجوز ایرلاین های متخلف در برخی 
از مسیرهای پروازی پرتقاضا، 422 مجوز پرواز فوق العاده در مسیر تهران - مشهد و تهران – اهواز صادر 
کرده است اما اینکه این پروازها در چه پلتفورمی ارائه شده اند که مردم بتوانند نسبت به خرید این بلیت ها 
اقدام کنند موضوعی است که باید در دست بررسی قرار بگیرد.در حال حاضر با رصد بسیاری از سایت ها و 
پلتفورم های فروش بلیت در بازه زمانی دیروز )27 خردادماه( تا تاریخ 8 تیرماه برای مسیر پروازی اهواز به 
تهران و بالعکس هیچ پروازی برای خرید عرضه نشده است. تاریخ اولین پروازی که می توان بلیت برای 
مسیر اهواز - تهران خریداری کرد، برای 14 تیرماه و قیمت آن نیز یک میلیون و 207 هزار تومان است.

با توجه به این شرایط به نظر می رسد افرادی که قصد تردد بین شهرهای اهواز به تهران و یا بالعکس را 
دارند جز مسیر زمینی و تردد با اتوبوس و خودروهای شخصی راهی دیگری برای سفر ندارند زیرا بلیت  
قطار نیز در این مسیر بسیار پرتقاضا و پرتردد، نه به سختی هواپیما اما به سختی قابل خریداری است و 
مردم فقط باید از طریق جاده ای سفر کنند.اینکه چه زمانی قرار است داستان دنبال دار هواپیما و خرید دشوار 
بلیت، آن هم با قیمت های بالا حل شود موضوعی است که باید یکبار برای همیشه از سوی وزارت راه و 
شهرسازی و سازمان هواپیمایی کشوری با قاطعیت حل شود تا مردم بتوانند با آرامش نسبت به تهیه بلیت 

پرواز و سفرهای خود اقدام کنند.

اینفوگراف

فائو در گزارشــی از وضعیت تولیدات کشاورزی ایران 
اعلام کرد: ایران سیزدهمین تولیدکننده بزرگ گندم 
دنیا، ســیزدهمین تولیدکننده بزرگ برنج و یازدهمین 

تولیدکننده بزرگ گوشت در آسیا است.
سازمان جهانی خواروبار و کشاورزی ملل متحد )فائو( در جدیدترین 
گزارش خود از سلسله گزارش های چشم انداز غذایی جهان که سالی 
دو بار منتشر می شود پیش بینی کرده است تولید غلات ایران در سال 
2023 به 18 میلیون و 800 هزار تن برسد. گندم، برنج و جو سه غله 

مهم تولیدی ایران در این سال خواهند بود.
بر اساس این گزارش انتظار می رود 13 میلیون تن گندم در ایران 
طی سال زراعی جاری تولید شود که نسبت به تولید 13 میلیون تنی 

سال قبل افزایش یا کاهشی نخواهد داشت. با این وجود
نیاز ایران به گندم وارداتی در این سال 1 میلیون تن کمتر از سال 
قبل خواهد بود و در حالی که طی سال گذشته 5 میلیون تن گندم 
وارد کشور شده بود پیش بینی می شود ایران در سال جاری 4 میلیون 

تن واردات گندم داشته باشد.
حفظ جایگاه سیزدهمی ایران در میان تولیدکنندگان بزرگ گندم دنیا
کل تولید گندم دنیا در سال 2022 بالغ بر 137 میلیون و 700 هزار 
تن بوده که بر اساس پیش بینی فائو این رقم با 0.6 درصد افزایش به 

138 میلیون و 500 هزار تن در سال 2023 خواهد رسید.
ایران در ســال گذشته ســیزدهمین تولیدکننده بزرگ گندم دنیا 
شناخته شده و انتظار می رود در سال جاری نیز همین جایگاه را حفظ 
کند. اتحادیه اروپا، چین و هند طی سال های اخیر سه رتبه نخست 

تولیدکنندگان بزرگ گندم دنیا را به خود اختصاص داده اند.
تولید جو در ایران نیز طی سال جاری و با وجود خشکسالی به اندازه 
سال قبل خواهد بود و همچون سال گذشته 3 میلیون تن جو در ایران 
تولید خواهد شد. فائو انتظار دارد میزان واردات جو توسط ایران طی 
سال 2023 نسبت به ســال قبل 200 هزار تن کاهش یابد و به 2 

میلیون و 800 هزار تن برسد.
این نهاد بین المللی همچنین پیش بینی کرده است تولید برنج ایران 
در سال زراعی جاری کمتر از سال قبل باشد. در حالی که ایران طی 
سال گذشته 2 میلیون و 300 هزار تن برنج تولید کرده بود پیش بینی 
شده است تولید برنج ایران در سال جاری بیشتر از 1 میلیون و 900 

هزار تن نباشد.
با وجود کاهش تولید برنج، واردات این محصول در سال جاری به 
میزان 200 هزار تن کمتر از ســال قبل خواهد بود و انتظار می رود 
ایران طی این سال 1 میلیون و 600 هزار تن برنج از خارج وارد کند.

ایران سیزدهمین تولیدکننده بزرگ برنج در آسیا
آمارهای فائو نشان می دهد ایران سیزدهمین تولیدکننده بزرگ برنج 
در آسیا طی سال 2022 بوده است. کشورهای آسیایی در این سال 
466 میلیون تن برنج تولید کردند که چین با تولید 144 میلیون تنی 
بزرگترین تولیدکننده این محصول در آسیا بوده و هند با 130 میلیون 
و 800 هزار تن در رتبه دوم و بنگلادش با 38 میلیون و 300 هزار تن 

در رتبه سوم از این نظر قرار داشته اند.
بر اساس این گزارش ایران در سال گذشته 900 هزار تن دانه روغنی 
تولید کرده و پیش بینی می شود در سال زراعی جاری نیز به همین 

میزان تولید داشته باشد. کل واردات دانه های روغنی توسط ایران در 
سال قبل 2 میلیون و 300 هزار تن بوده که انتظار می رود این رقم در 

سال جاری به 2 میلیون و 500 هزار تن افزایش یابد.
فائو همچنین میزان تولید انواع گوشت در ایران طی سال جاری را 
2 میلیون و 550 هزار تن پیش بینی کرده است. انتظار می رود تولید 
گوشت گوساله و گوسفند در ایران طی این سال افزایش یابد اما تولید 

گوشت مرغ با کاهش مواجه شود.
ایران در ســال گذشته 362 هزار تن گوشت گوساله تولید کرد که 
پیش بینی می شود این رقم در سال جاری به 371 هزار تن افزایش 
یابد. تولید گوشت گوسفند نیز از 289 هزار تن در سال قبل به 295 
هزار تن در سال جاری افزایش خواهد یافت. اما تولید گوشت مرغ 
ایران در ســال قبل 1 میلیون و 920 هزار بوده که پیش بینی شده 

است این رقم به 1 میلیون و 884 هزار تن در سال 2023 کاهش یابد.
رتبه 11 تولیدکنندگان بزرگ گوشت در آسیا به ایران رسید

آمارهای فائو نشان می دهد ایران یازدهمین تولیدکننده بزرگ انواع 
گوشت در آسیا طی سال 2022 بوده است. کل گوشت تولیدی در 
آسیا طی این سال بالغ بر 156 میلیون تن بوده که 94 میلیون تن از 
این رقم سهم چین به عنوان بزرگترین تولیدکننده گوشت این قاره 
بوده است. هند با وجود دارا بودن جمعیتی تقریباً برابر با چین تنها 9 

میلیون تن گوشت در سال 2022 تولید کرده است.
این گزارش همچنین پیش بینی کرده است تولید شیر و لبنیات در 
ایران طی ســال جاری به 7 میلیون و 820 هزار تن برسد. ایران در 

سال قبل 7 میلیون و 840 هزار تن شیر تولید کرده بود.
ایران بزرگترین صادرکننده محصولات لبنی در آسیا شناخته شد

بر اساس آمار فائو، ایران صادرکننده خالص شیر و لبنیات در سال 
2022 بوده اســت. ایران در این سال 86 هزار تن شیر و لبنیات وارد 
کرده و در مقابل، 1 میلیون و 583 هزار تن شیر و لبنیات صادر کرده 
است. در واقع 13 درصد شیر و لبنیات تولیدی ایران در این سال به 
کشورهای دیگر صادر شده است. پیش بینی شده است صادرات شیر 
و لبنیات ایران در سال جاری به 1 میلیون و 592 هزار تن افزایش یابد.

کل صادرات شیر و لبنیات کشــورهای قاره آسیا در سال گذشته 
بالغ بر 9 میلیون تن بوده اســت. ایران سهم بزرگی از این رقم را در 
اختیار داشته است. به عبارت دیگر 17 درصد از کل صادرات شیر و 
لبنیات آسیا در این سال سهم ایران بوده و ایران بزرگترین صادرکننده 

محصولات لبنی در آسیا شناخته شده است.

ایران بزرگ ترین صادرکننده لبنیات  آسیا است
گزارش سالیانه فائو اعلام کرد:

ادامه از صفحه یک
به نظر من کارهای مستند از جهاتی کمتر مورد توجه قرار گرفته است. فیلم های مستند، ژرفانگر 
بوده و به نحوی در لایه های اجتماعی کاوش می کنند و همانند یک تحقیق عمیق میان رشته ای 
از جامعه شناسی، مردم شناسی، مطالعات فرهنگی، علوم اقتصادی، سیاسی،جغرافیایی و.... ترکیبی 
عمل کرده و حقایق را از اعماق عرصه های مختلف به عرصه تماشا می آورند.در نشست امروز، 
مستندسازان مختلفی گرد آمده  بودند.غالب مستندسازان خوب ما به نوعی از رادیو و تلویزیون 

برکشیده اند که امروز جایشان در صدا و سیمای محدودنگر خالی است.
دقت کرده اید در صدا و ســیما، دیگر از سریالهای فاخر و حتی از برنامه های مناسبتی و شاد 
نوروزی و فیلم های ماه رمضان خبری نیست.در این میان دادن نشان ها و تقدیرها و دور هم 
نشستن ها، زمینه ساز گفتگوهای اجتماعی است. کاش هزاران نهاد مدنی در تمامی حوزه ها چنان 
سر برآرند و قوت گیرند تا مفاهمه، تعامل و گفتگوی اجتماعی بخشی از سبک زندگی جامعه 

ایرانی شود.
اپیزود دوم:از باغ فردوس )محل آیین تقدیر از مستندسازان( که بیرون آمدم متوجه شدم برای 

رفتن به محوطه، باید هزینه پرداخت شود. دو نفر را دیدم که از در ورودی برگشتند.
این حقیقت دارد که باغ فردوس در نزدیکی تجریش واقع شده، اما به طور سنتی از قدیم و 
ندیم ها، یکی از تفریحات بچه های پایین شهر، گشت و گذار در میدان تجریش و بازار آن، امامزاده 
صالح و در سالهای اخیر باغ فردوس است.چه خوب است مسئولان فرهنگ گستر! کسب درآمد 

از این گونه مکانها را نادیده بگیرند.

اپیزود سوم:سالهاست محوطه باغ فردوس نمایانگر تغییرات ارزشی و فاصله عمیق فرهنگ 
رسمی و فرهنگ جاری است. به نظرم برای صرفه جویی در هزینه مراکز مطالعاتی فراوان با 
کارشناسان، کارمندان و خدم و حشم زیاد در ساختمانهای بلندمرتبه!! کافی است با یک مطالعه 
میدانی به شکل مشاهده مشارکتی در این گونه مکانها به عمق زیست جامعه ایرانی پی برد. من 
همیشه وقتی به امام زاده صالح می روم، می اندیشم که در فاصله صدمتری بین امامزاده و پاساژها، 

تلفیقی از سنت و مدرنیته و همچنین زندگی جاری در شهر را می توان دید.
در محوطه باغ فردوس، موزیسین های سنتی و مدرن، نوازندگانی با قیافه های متفاوت، ترکیبی 
از حجاب کاملا سنتی، شل حجاب و یا بی حجاب و بساط های پهن شده برای تامین معیشت را 

می توان دید. اینجا بخشی از زندگی شبانه تهران است.
اپیزود چهارم:جنب خیابان ولیعصر با یک کتابفروشی زنجانی آشنا شدم. با همسرش، صبح ها در 

انتشاراتی مشغولند و شب ها، کتاب، بساط می کنند.
نیم ساعتی با همزبانی به زبان مشترکمان »ترکی« از هردری سخن گفتیم. برایم جالب بود 
بیشتر کتابهایی که داشت و خوب هم فروش می رفت هیچ نسبتی با کتابهای عرضه شده اکثر 
غرفه های گلچین شده نمایشگاه کتاب امسال نداشت!حاصل این گپ و گفت و دوستی، رد و 

بدل شدن شماره تلفن و خرید چند جلد کتاب شد.
اپیزود پنجم:بالاخره سنتی به وجود آمده که پوشیدن کت برای ما به بخشی از آداب تبدیل شده 

است. )یادش به خیر، یکی از دوستان دولتی غیرمعروف تعریف می کرد که برای خرید به مغازه ای 
رفته بود. از او درباره مشکلات و آینده کشور پرسیده بودند. با تعجب سوال کرده بود چرا از من 
می پرسید؟ فروشنده گفته بود چون شما دولتی هستید. و وقتی گفته بود از کجا فهمیدی، فروشنده 
با قاطعیت گفته بود آخر کدام آدمیزاد.. . در تابستان به این گرمی، کت و شلوار رسمی می پوشد!!(

هوا گرم است. کتم بر روی دست و کتابهای خریداری شده زیر بغلم، سری به دوست چهل 
ســاله ام در رستوران »راد« زدم. )این هم از عجایب ما اســت، اسم قبل از انقلاب رستوران، 

فرانکفورتر بوده، بعد از انقلاب، راد نام گرفته و در حال حاضر شده فرانکفورتر سابق!!(
یک چای با نبات و لیمو سفارش دادم و دل سپردم به داستانهای احمدآقا و رستورانش از پنجاه 
سال پیش که سالها پاتوق سلبریتی های دوران خودش بوده است. البته من با او یک درد مشترک 
دارم. دو فرزند جوانش پی درپی از جهان رخت بربستند. من در این سالها، هربار که می روم بیش از 

بار پیش آب شدن او را حس می کنم.
اپیزود ششم: خسته به خانه رسیدم. نیمروی بدون روغن بی مزه را به زور نان سنگک همراه با 

دیدن ستوان کلمبوی »جم کلاسیک« خوردم.
یک نکته قابل تامل، توجهم را جلب کرد. چقدر متاسف شدم، فیلم های روی پرده سینماهای 
ایران، در شبکه های جم تبلیغ می شود. چقدر غصه می خورم که مرجعیت رسانه را حتی در تبلیغ 

کالاهای فرهنگی مان به خارج واگذار کرده ایم.
با همه این افکار »دشمنان« آنتوان چخوف را در دست گرفته ام و به خود می گویم: نگاه کن، 

باز هم از دشمنان می خوانی!!!

شبجمعهدرششاپیزود!

وزیر اقتصاد گفت: در ماه های نخســتین 1402 
نسبت به مدت مشابه ســال های قبل 15 درصد 
کاهش میزان رســوب در کالاهای تجاری کشور 

داشتیم.
سید احسان خاندوزی دیروز، 27 خردادماه در بندر امام خمینی 
)ره( در جمــع خبرنگاران اظهار کرد: با توجه به اینکه قرار بود 
گزارشی به هیات دولت در خصوص آخرین وضعیت تجارت 
در نقاط گمرکی، مرزی و بنادر کشور تهیه شود دیروز از منطقه 
ویژه بندر ماهشهر بازدید کردیم و پس از این نیز با حضور در 

هرمزگان از منطقه ویژه شهید رجایی بازدید خواهیم کرد.
وی افزود: در کشور ســالانه حدود 160 میلیون تن کالای 
صادراتی و وارداتی وارد مرزها و گمرکات کشور می شود که از 
این تعداد در برخی از ایام سال حدود 500 هزار تن کالا به عنوان 

رسوب باقی می ماند و پس از مدتی نیز وارد کشور می شود.

وزیر اقتصاد گفت: رسوب کالا در گمرکات و بنادر کشور حدود 
3 هزارم درصد از حجم تجارتی است که در اقتصاد ایران انجام 

می شود و رویه ای متعارف در فرآیندهای تجاری کشور است.
اقدامات دولت در جهت کاهش رسوب کالا

خاندوزی عنوان کرد: در سال 1402 هیات دولت برای اینکه 
این فرآیند در خصوص کالاهای اساســی و تجهیزات حوزه 
سلامت و دارو به سرعت انجام شود و حتی این عدد 3 هزارم 
 درصد نیز کاهــش یابد، مصوبه کاهش حقوق نرخ ورودی از 

4 درصد به یک درصد را صادر کرده است.
وی ادامه داد: همچنین هیات دولت در خصوص نرخ مالیات بر 
ارزش افزوده اکثر این کالاها مصوبه کاهش از 9 به یک درصد 
را داشته اســت. در وزارت اقتصاد و گمرک ایران نیز زمینه را 
برای اخذ ضمانت نامه به جای سایر مدارک و همچنین ترخیص 

درصدی فراهم کرده ایم تا رسوب کالا به حداقل برسد.

وزیر اقتصاد گفت: در ماه های نخســتین 1402 نســبت به 
مدت مشابه سال های قبل 15 درصد کاهش میزان رسوب در 
کالاهای تجاری کشور داشتیم. بخشی از کالاها که در انبارها 
و مناطق گمرکی وجود دارد به دلیل این است که این کالاها 
شناسه های ارزی برای تخصیص ارز خود را دریافت نکرده اند 
یا به دلیل عدم دریافت استعلامات لازم از بخش های مسئول 

بوده است.
بلاتکلیفی 29 هزار کولر در خوزستان به دلیل مسایل قضایی

خاندوزی عنوان کرد: همچنین برخی از کالاها نیز علی رغم 
تعیین تکلیف به دلیل احکام قضایی امکان ترخیص ندارند.

وی ادامه داد: در خوزستان 29 هزار دستگاه وجود دارد که به 
دلیل مسائل قضایی بلاتکلیف باقی مانده است. اگر مقام قضایی 
مساعدت داشته باشد می توانیم اکنون که هنوز تابستان و فصل 
گرما آغاز نشده است از این ظرفیت استفاده بهتری داشته باشیم.

خاندوزی عنوان کرد

کاهش 15 درصدی میزان رسوب کالا در بنادر کشور


